



Coastal Management Programme

The Coastal Management Program (CMP) is a multi-faceted program of work developed within the context of SPREP's Strategic Programme to assist Pacific Island countries and territories address the degradation of their coastal environments for the enhancement of lifestyles and livelihoods of Pacific communities.

The CMP focuses on building national capacity and improving governance for sustainable marine resource management through a combination of advisory services, technical assistance, co-ordination, provision of training and fostering the exchange of information and knowledge relating to management of marine resources.

Activities to date

- National accession activities facilitated for the Ramsar Convention on Wetlands
- Assessment of the economic and ecological feasibility of coral trade in Fiji and the Solomon Islands
- Supported in-country community-based turtle conservation, Locally Managed Marine Areas including coral reefs and mangroves
- Facilitation of partnerships between national governments, NGOs and local communities in marine resource management initiatives
- Best practice in conservation and management and alternative livelihood transferred through the demonstration sites
- Assistance in the baseline assessment of the ecological and economical feasibility of coral trade
- Baseline marine resource assessment and monitoring for the three atolls of Tokelau, as well as the Solomon Islands
- Rehabilitation of coral reef ecosystems and trialing coral culturing for coral trade in collaboration with FSPI in three communities in the Solomon Islands

International Achievements

- Support for member countries in international fora, meetings and conferences including International Coral Reef Symposium - facilitation of PICs' accession and reporting to MEAs, including assisting Fiji in meeting its obligations under CITES in relation to coral trade
- Supported the reports on the Status of the Coral Reef in the World for the Polynesian Mana Node (Tokelau and Niue) of the Global Coral Reef Monitoring Node

Proposed activities for 2005

Coral Reef Initiative for the South Pacific (CRISP)

SPREP will be one of the Pacific regional organizations to implement the partnership initiative for the protection and sustainable development of coral reefs in the South Pacific.

This initiative aims to promote the sustainability of Pacific Island coastal resources (waterways, mangroves, coral reefs and lagoons) by providing the basis for better management and co-management, improved policies, plans and regulations, thereby improving future food security, rural income, and social and environmental stability.

More information on the initiative is available at www.spc.int/CRISP

For more information contact :
Dominique Benzaken, Coastal and Marine Advisor, SPREP
PO Box 240, Apia, Samoa
T +685 21929, F +685 20231, dominiqueb@sprep.org, www.sprep.org





Programme de gestion des zones côtières

Ce programme de travail aux multiples aspects a été élaboré dans le contexte du Programme stratégique du PROE pour aider les pays et territoires insulaires océaniques à remédier à la dégradation de leurs environnements côtiers afin d'améliorer les modes de vie et de subsistance de leurs communautés.

Il est axé sur le renforcement des capacités nationales et l'amélioration de la gouvernance pour encourager la gestion durable des ressources marines grâce à des services consultatifs, à des activités d'assistance technique, de coordination et de formation et à la promotion d'échanges d'informations et de connaissances.

Activités menées à ce jour

- Activités visant l'adhésion des pays à la Convention de Ramsar sur les zones humides
- Évaluation de la viabilité économique et écologique du commerce des coraux aux Fidji et aux Îles Salomon
- Appui aux activités communautaires de conservation des tortues, aux zones de conservation marine sous gestion locale couvrant les récifs coralliens et les mangroves
- Facilitation de partenariats entre les gouvernements nationaux, les O.N.G. et les collectivités locales dans le cadre d'initiatives de gestion des ressources marines
- Transfert des pratiques optimales concernant la conservation, la gestion et les nouveaux modes de subsistance grâce aux sites de démonstration
- Assistance à l'évaluation de référence de la viabilité économique et écologique du commerce des coraux
- Évaluation de référence des ressources marines et surveillance des trois atolls de Tokelau et des Îles Salomon
- Restauration des écosystèmes coralliens et essais de culture du corail à des fins commerciales en collaboration avec la FSPI dans trois communautés des Îles Salomon

Réalisations internationales

- Appui aux pays membres lors de réunions, conférences et forums internationaux, dont le Symposium international sur les récifs coralliens — facilitation de l'adhésion des pays insulaires océaniques et rapports aux AME, y compris une assistance aux Fidji concernant le respect de leurs obligations aux termes de la CITES en matière de commerce des coraux
- Contribution aux rapports sur l'État des récifs coralliens dans le monde concernant le nœud Mana polynésien (Tokelau et Nioué) du Réseau mondial de surveillance des récifs coralliens

Activités proposées pour 2005

Initiative pour la protection et la gestion durable des récifs coralliens dans le Pacifique Sud (CRISP)

Le PROE sera l'une des organisations régionales océaniques chargée de mettre en œuvre l'initiative de partenariat visant la protection et le développement durable des récifs coralliens dans le Pacifique Sud.

Cette initiative a pour objet de promouvoir la durabilité des ressources côtières des îles du Pacifique (cours d'eau, mangroves, récifs coralliens et lagons) en posant les fondements susceptibles d'améliorer leur gestion et cogestion ainsi que les politiques, plans et règlements pertinents, de sorte à consolider la sécurité alimentaire, les revenus ruraux et la stabilité sociale et environnementale.

Des renseignements complémentaires sur cette initiative sont disponibles à www.spc.int/CRISP.

Pour plus d'informations, veuillez contacter :

Dominique Benzaken, Conseillère chargée des écosystèmes côtiers et marins, PROE

PO Box 240, Apia, Samoa

T +685 21929, F +685 20231, dominiqueb@sprep.org, www.sprep.org

